
DECLINACIONS LLATÍ  

 

Primera declinació: temes en -a  

  

1 

terminacions: última 

vocal del tema + 

desinència de cas  

singular  plural  

N  -a  -ae 

V  -a  -ae 

Ac  -am  -as 

G  -ae  -arum  

D  -ae  -is 

Ab -a  -is  
 

  femina -ae f.  

  singular  plural  

N  femina feminae 

V  femina feminae 

Ac feminam feminas 

G  feminae feminarum 

D  feminae feminis 

Ab femina feminis 
 

 

Exemple masculí: nauta, -ae / poeta, -ae 

Segona declinació: temes en -o (-e) 

1. Masculins (i femenins) 

Tipus I: Nsg en -us 

     terminacions: vocal temàtica + 

desinència de cas  

singular  plural  

N  -us -i 

V  -e -i  

Ac  -um -os 

G  -i -orum 

D  -o -is 

Ab -o -is 
 

     
amicus -i m.  

singular  plural  

N  amicus amici 

V  amice amici 

Ac amicum amicos 

G  amici amicorum 

D  amico amicis 

Ab amico amicis 
 

   

 

 

 

 

 



Tipus II: Nsg en –Ø 

 

 

     terminacions: vocal temàtica + 

desinència de cas  

singular  plural  

N  -Ø -i 

V  -Ø -i  

Ac  -um -os 

G  -i -orum 

D  -o -is 

Ab -o -is 
 

 

     
uir -i m.  

singular  plural  

N  uir uiri 

V  uir uiri 

Ac uirum uiros 

G  uiri uirorum 

D  uiro uiris 

Ab uiro uiris 

  

Tipus III: Nsg en -Ø / doble tema  

 

 

 

   terminacions: vocal temàtica + 

desinència de cas  

singular  plural  

N -Ø -i 

V -Ø -i  

Ac -um -os 

G -i -orum 

D -o -is 

Ab -o -is 
 

 

     
liber libri m. 

singular  plural 

N liber libri 

V  liber libri 

Ac librum libros 

G libri librorum 

D libro libris 

Ab libro libris 

 

 

 

 



2. Neutres  

     terminacions: vocal temàtica + 

desinència de cas  

singular plural 

N -um -a 

V -um -a 

Ac -um -a 

G -i -orum 

D -o -is 

Ab  -o -is 
 

   

   
 

     
templum -i n.  

singular  plural  

N  templum templa 

V  templum templa 

Ac templum templa 

G  templi templorum 

D  templo templis 

Ab templo templis 

   

 

Tercera declinació 

1. Temes en consonant: masculí-femení 

Tipus I: Nsg en -Ø (temes en líquida)  

     

terminacions: desinències de 

cas  

singular plural 

N  -Ø -es 

V  -Ø -es 

Ac -em -es 

G -is -um 

D -i -ibus 

Ab -e -ibus 
 

  
 

   
gladiator -is f.  

singular plural 

N gladiator gladiatores 

V gladiator gladiatores 

Ac gladiatorem gladiatores 

G gladiatoris gladiatorum 

D gladiatori gladiatoribus 

Ab gladiatore gladiatoribus 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

   
consul -is f.  

singular plural 

N consul consules 

V consul consules 

Ac consulem consules 

G consulis consulum 

D consuli consulibus 

Ab consule consulibus 

  

 

   
leo -onis f.  

singular plural 

N leo (3) leones 

V leo (3) leones 

Ac leonem leones 

G leonis leonum 

D leoni leonibus 

Ab leone leonibus 

 

Tipus II: Nsg en -s (temes en oclusiva)  

     

terminacions: desinències de 

cas  

singular plural 

N  -s -es 

V  -s -es 

Ac -em -es 

G -is -um 

D -i -ibus 

Ab -e -ibus 
 

  

   
stirps -is f.  

singular plural 

N stirps stirpes 

V stirps stirpes 

Ac stirpem stirpes 

G stirpis stirpum 

D stirpi stirpibus 

Ab stirpe stirpibus 
 

  

   
lex legis f.  

singular plural 

N lex (1) leges 

V lex (1) leges 

Ac legem leges 

G legis legum 

D legi legibus 

Ab lege legibus 
 

  

   
ciuitas -atis f.  

singular plural 

N ciuitas (2) ciuitates 

V ciuitas (2) ciuitates 

Ac ciuitatem ciuitates 

G ciuitatis ciuitatum 

D ciuitati ciuitatibus 

Ab ciuitate ciuitatibus 
 

 

 

 

 



2. TEMES EN CONSONANT: NEUTRE  

   

terminacions: 

desinències de 

cas  

singular plural 

N  -Ø -a 

V  -Ø -a 

Ac  -Ø -a 

G -is -um 

D -i -ibus 

Ab -e -ibus 
 

  

 

   
opus operis .  

singular plural 

N opus opera 

V opus opera 

Ac opus opera 

G operis operum 

D operi operibus 

Ab opere operibus 

  

   

  

  

  

  

  

3. Temes en -i: masculí-femení  

     

terminacions: última vocal 

del tema + desinència de cas  

singular plural 

N -is -es 

V -is -es 

Ac -em -is (-es) 

G -is -ium 

D -i -ibus 

Ab -i /-e -ibus 
 

  

 

     
ignis -is m 

singular plural 

N  ignis ignes 

V  ignis ignes 

Ac ignem ignis (-es) 

G ignis ignium 

D igni ignibus 

Ab igni /-e ignibus 

 

 

regles fonètiques per als temes en consonant (tipus I i II) 

 

(1) La combinació de consonant oclusiva velar (-c, -g) seguida de -s s'escriu -x 

(Nsg masc-fem). 

 

(2) Una consonant dental (-t, -d) davant -s desapareix. 

 

(3) Una nasal (n) final de mot desapareix.  



4. Temes en -i: neutre 

     

terminacions: última vocal 

del tema + desinència de cas  

singular plural 

N -e -ia 

V -e -ia 

Ac -e -ia 

G -is -ium 

D -i -ibus 

Ab -i -ibus 
 

  

 

     
mare -is n. 

singular plural 

N mare maria 

V mare maria 

Ac mare maria 

G maris marium 

D mari maribus 

Ab mari maribus 

 

Quarta declinació: temes en -u  

1. masculí-femení  

   

terminacions: última vocal 

del tema + desinència de cas  

singular plural 

N  -us -us 

V  -us -us 

Ac -um -us 

G -us -uum 

D -ui -ibus 

Ab -u -ibus 
 

   

     
manus -us f.  

singular plural 

N exercitus exercitus 

V exercitus exercitus 

Ac exercitum exercitus 

G exercitus exercituum 

D exercitui exercitibus 

Ab exercitu exercitibus 
 

 

 

 

 

 

 



2. neutre  

     

terminacions: última vocal 

del tema + desinència de cas  

singular plural 

N  -u -ua 

V  -u -ua 

Ac -u -ua 

G -us -uum 

D -ui -ibus 

Ab -u -ibus 
 

   

     
cornu -us f.  

singular plural 

N cornu cornua 

V cornu cornua 

Ac cornu cornua 

G cornus cornuum 

D cornui cornibus 

Ab cornu cornibus 
 

 

 

 

Cinquena declinació: temes en -e 

  

terminacions: última vocal 

del tema + desinència de cas  

  singular plural 

N  -es -es 

V  -es -es 

Ac -em -es 

G -ei -erum 

D -ei -ebus 

Ab -e -ebus 
 

     

  singular plural 

N res res 

V  res res 

Ac rem res 

G rei rerum 

D rei rebus 

Ab re rebus 
 

 

 

 

 

 


